

ORIGINAL: ENGLISH
4th October, 1961

4TH FLOOR
REGISTRY

NATO CONFIDENTIAL
DOCUMENT
C-M(61)87

RELATIONSHIP BETWEEN THE BUILD-UP
OF NATO DEFENCE IN CONNECTION WITH THE
BERLIN CRISIS AND THE 1961 INTERIM REVIEW

Report by the Annual Review Committee

At its meeting of 26th September, 1961, the Council invited the Annual Review Committee to study, as a matter of urgency, the problem of the relationship between the measures being taken by countries to build up NATO defence in connection with the Berlin crisis and the 1961 Interim Review. The Annual Review Committee held two meetings to consider this question and its agreed views are set out below.

2. In June, 1961, the Council approved the procedure for the 1961 Interim Review (1) and adopted a resolution on its conduct (2). This procedure specified that, as agreed by the Council in C-M(61)24, the Commanders' Guidance, which was issued at the beginning of May, 1961, "is constituted by the major commanders' country programmes for 1962 as they are contained in their draft initial country force programmes already drawn up for 1962, 1963 and 1964. But it is understood that only the programme for the year 1962 constitutes the major NATO commanders' guidance for the 1961 Interim Review".

3. On 21st August, 1961, the Secretary General circulated SACEUR's Plan of Action (3) for rapidly improving the military strength of Allied Command Europe in the light of the Berlin crisis. This plan sets out in two phases the action to be taken by countries for producing concrete results, firstly, before 1st January, 1962, and secondly, under emergency conditions during 1962. The information provided by nations in connection with the 1961 Interim Review was taken into account by SACEUR in determining the proposed national actions set forth in his Plan of Action.

-
- (1) C-M(61)50
 - (2) C-M(61)49(Final)
 - (3) SHAPE/167/61

NATO CONFIDENTIAL

4. Similarly, SACLANT and CINCHAN's Plans of Action in face of the Berlin crisis (4) were circulated to the Council on 6th and 14th September, 1961.

5. The Annual Review Committee considers that, as its task is to review the defence posture of the countries of the Alliance and, in the framework of the procedure for the 1961 Interim Review, to establish force goals for 1962, the new factors provided by the commanders' plans of action and their sequel of documents (5) (6) cannot be disregarded.

6. The Committee therefore recommends to the Council that the 1961 Interim Review should be conducted on the basis of the agreed procedure in C-M(61)50 and Resolution C-M(61)49, taking also into account, in as flexible a manner as possible, the commanders' plans of action (3) (4), the country responses thereto (5) and the commanders' comments on country responses.(6)

(Signed) F.D. GREGH
Chairman

OTAN/NATO,
Paris, XVIIe.

-
- (4) PO/61/722 & PO/61/730
 - (5) PO/61/720 and Annexes, PO/61/764 and Annexes ✓
 - (6) SHAPE/188/61 ✓

CONSEIL DE L'ATLANTIQUE NORD
NORTH ATLANTIC COUNCIL

EXEMPLAIRE
COPY

N°

117

ORIGINAL: ANGLAIS
4 octobre 1961

NATO CONFIDENTIEL
DOCUMENT
C-M(61)87

RAPPORTS ENTRE
LE RENFORCEMENT DU POTENTIEL MILITAIRE DE L'OTAN DEVANT LA
CRISE DE BERLIN ET L'EXAMEN INTERIMAIRE 1961

Rapport du Comité de l'Examen Annuel

Lors de sa réunion du 26 septembre 1961, le Conseil a invité le Comité de l'Examen Annuel à examiner d'urgence le problème des rapports entre les mesures prises par les pays pour renforcer le potentiel militaire de l'OTAN devant la crise de Berlin et l'Examen Intérimaire 1961. Le Comité de l'Examen Annuel a tenu deux réunions pour examiner cette question, et présente ses conclusions ci-dessous.

2. En juin 1961, le Conseil a approuvé la procédure pour l'Examen Intérimaire 1961 (1), et adopté une résolution sur la procédure applicable à cet examen (2). Selon cette procédure, il est expressément prévu que, comme le Conseil l'a accepté dans le document C-M(61)24, la directive des Commandements, publiée au début de mai 1961, "est constituée par les demandes des Commandants Suprêmes de l'OTAN pour l'année 1962 contenues dans les projets de programmes initiaux de forces par pays qui ont déjà été établis par ces derniers pour 1962, 1963 et 1964. Mais il est entendu que seul le programme pour 1962 constituera la Directive des Commandements Suprêmes pour l'Examen Intérimaire 1961".

3. Le 21 août 1961, le Secrétaire Général a fait diffuser un Plan d'Action établi par SACEUR (3) pour permettre d'améliorer rapidement la puissance militaire du Commandement Allié en Europe devant la crise de Berlin. Ce plan envisage en deux temps les mesures à prendre par les pays pour obtenir des résultats concrets, avant le 1er janvier 1962 tout d'abord, puis, en cas d'urgence, au cours de 1962. Pour déterminer les mesures envisagées pour chacun des pays, SACEUR a tenu compte des renseignements fournis par les autorités nationales à l'occasion de l'Examen Intérimaire 1961.

4. Les Plans d'Action devant la crise de Berlin établis par SACLANT et CINCLAN (4) ont également été distribués

-
- (1) C-M(61)50
(2) C-M(61)49(Définitif)
(3) SHAPE/167/61✓
(4) PO(61)722_✓ et PO(61)730

NATO CONFIDENTIEL

au Conseil les 6 et 14 septembre 1961.

5. Le Comité de l'Examen Annuel considère que, sa tâche consistant à examiner le potentiel de défense des pays de l'Alliance et, dans le cadre de la procédure de l'Examen Interiminaire 1961, à établir des objectifs de forces pour 1962, les éléments nouveaux fournis par les Plans d'Action des Commandements et les documents qui y ont fait suite (5) (6) ne peuvent être négligés.

6. En conséquence, le Comité recommande au Conseil que l'Examen Interiminaire 1961 se déroule selon la procédure définie dans le document C-M(61)50 et dans la Résolution C-M(61)49, et tienne également compte des Plans d'Action des Commandements (3) (4), des réponses des pays à leur sujet (5) et des Commentaires des Commandements à ces réponses (6).

(Signé) F.D. GREGH
Président

OTAN/NATO
Paris, XVIe.

(5) PO(61)720 et Annexes, PO/61/764 et Annexes ✓
(6) SHAPE/188/61

NATO CONFIDENTIEL